

## Cambodia Climate Change Alliance Phase I. Call for proposals under the CCCA Trust Fund.

**DURATION** 2009-12-01 to 2014-12-01

**CRIS** DCI-ENV/2009/021-476

**GEOGRAPHICAL SCOPE** National

**REGION** Asia

**COUNTRY GROUP** LDC

**COUNTRY** Cambodia

**TOTAL BUDGET (in mEUR)** 21

**INITIAL GCCA/GCCA+ CONTRIBUTION (in mEUR)** 8

**AID DELIVERY MODALITY** Project

**EU DELEGATION** Cambodia

### GCCA+ PRIORITY AREA



Climate change mainstreaming and poverty reduction (GCCA+)



Mainstreaming in policies, strategies, plan (GCCA)



Mainstreaming in monitoring systems (GCCA)



Disaster Risk Reduction (DRR)

### SECTORS



Agriculture and Food Security (including Fisheries)



Environment and natural resources (including forestry)



Disaster Risk Reduction (DRR)



Education and Research

## **GOOD PRACTICES<sup>1</sup>**

- Coastal management
- Youth

## **SUSTAINABLE DEVELOPMENT GOALS**

- Climate action

## **IMPLEMENTING PARTNERS (CONTRACTORS)**

United Nations Development Programme (UNDP)

## **KEY GOVERNMENT COUNTERPART**

Ministry of Environment, Climate Change Department; National Climate Change Committee

## **PROJECT ABSTRACT**

The Cambodia Climate Change Alliance (CCCA) is a multi-donor initiative with a comprehensive and innovative approach to address climate change in Cambodia. The CCCA aims at creating the enabling conditions required for Cambodia to respond to the challenges and opportunities posed by climate change. The approach is to focus on capacity building and institutional strengthening targeting key national institutions, sub-national authorities, and civil society. The CCCA includes a horizontal multi-donor Climate Change Trust Fund, administered by UNDP, which provides resources for the programme and for mainstreaming initiatives and to create a harmonized engagement point for donors, thereby minimizing transaction costs for Government.

## **COUNTRY CONTEXT**

In Cambodia, the expected climate change consequences are likely to compound and amplify already existing development challenges, stresses and other poverty-related problems. Examples of these impacts include more severe water scarcity and more frequent floods, resulting in agricultural failure and food shortages, and accelerated loss of biodiversity and subsequent declining ecosystem services. In addition, climate change will likely also have health implications in the form of higher incidence of malaria and dengue. Even if climate change consequences are expected to affect the entire country, the poor and marginalized populations are likely to be most affected by flash floods and droughts. Among the poor people, women and children are particularly vulnerable to both poverty and the negative consequences of climate change.

## **OVERALL OBJECTIVE**

The overall objective is that climate change activities in Cambodia are nationally owned, led and aligned with Cambodia's development priorities, and are effectively coordinated and implemented.

## **EXPECTED OUTPUTS**

1. Improved capacity to coordinate national policy making, capacity development, outreach/ advocacy efforts, and to monitor the implementation of the national climate change strategy, policy and plans
2. Improved access to updated climate-related information, knowledge and learning opportunities at all levels
3. Strengthened capacity within the NCCC to mobilise and to effectively administer climate change funds and to prepare for a nationally owned trust fund
4. Increased resilience of coastal communities and ecosystems to climate change through adaptation planning, demonstrated targeted local interventions and provision of practical learning experience in adaptation planning to the NCCC/CCD (Coastal Adaptation and Resilience Planning – CARP)

---

<sup>1</sup> "Good practices" is a GCCA internal tagging system that highlights project contribution to specific subjects

5. Strengthened capacity in RGC (Royal Government of Cambodia) agencies and civil society organisations for the implementation of CC response initiatives in line with agreed national CC priorities, independently or in partnerships, through access to new financial and technical resources

## MAIN ACHIEVEMENTS

(Final reporting 2014)

### Result 1:

CCCA has achieved significant success in strengthening the institutional, policy and planning framework for the climate change response in Cambodia. Amongst the main results:

- The CCCSP was approved after an extensive and participatory process
- Ten priority line ministries have adopted their Climate Change Strategic Plans (CCSP)
- A national Monitoring and Evaluation framework has been established; and the legal framework for Climate Change has been reviewed, with recommendations for CC mainstreaming
- All members of the Climate Change Technical Team, mid-level and senior managers of CCD, and key members of the National Climate Change Committee have benefitted from international training and exposure to UNFCCC negotiations.

### Result 2:

In the area of communication and knowledge-sharing, the programme organized two National Fora on Climate Change, respectively in 2011 and 2013. The 2013 event was presided over by the Prime Minister, and focused on discussing strategies and ongoing initiatives in the various sectors of the climate change response. The internet-based climate change information platform has been revamped for better performance and user-friendliness.

### Result 3:

- A Climate Change Financing Framework has been designed, and submitted to NCCC
- The Trust Fund Secretariat has been established with mandate to developing, testing and refining a set of procedures, based on lessons learned from the 2011 and 2012 calls for proposals which attracted over 150 applications from Government and civil society organizations, and resulted in the approval of 19 pilot adaptation projects, covering key sectors of the climate change response as well as cross-cutting issues such as gender or decentralization.

### Result 4 (CARP - Coastal Adaptation and Resilience Planning):

A large coastal zone programme was also managed by the Trust Fund Secretariat and the Ministry of Environment / Coastal Coordination Unit. Support was provided for the integration of climate change in the development plans of eight pilot coastal communes in Koh Kong and Sihanoukville provinces, and seven demonstration projects have been implemented, including activities related to water management, agriculture, livestock, community fisheries and awareness-raising. Training manuals and guidelines for climate change mainstreaming in commune investment/development plans have been produced and disseminated.

### Result 5:

Demonstrations under the pilot projects covered all key sectors of the climate change response, with over 19,713 direct beneficiaries, and 17.1% of households in target areas adopting demonstration techniques. 2,443 local government staff have received training on climate change (34% women), and 40,133 community members have participated in training or awareness-raising events (48.5% women or girls). 72.4% of the population in target areas reported a perceived reduction in vulnerability thanks to adaptation activities.

## CHALLENGES AND LESSONS LEARNED

The main challenges were related to initial delays and design issues at the start of the project, which were addressed through the programme support board, including revised staffing and management arrangements. Full transfer of CCCA to a national fund has been postponed, with the climate change financing framework recommending a more gradual approach, with a strengthening of the Government's coordination functions, support to direct access to multilateral climate funds, and direct budget support as an objective within a 10-year timeframe.

## QUOTES

*“Cambodia must prepare itself to exist under climate change scenario. This requires us to formulate new policy and adjust our strategy and practices in all socio-economic aspects to ensure sustainable development in the climate change context.”*

H.E. Dr Mok Mareth, Senior Minister and Minister of Environment, at the opening session of Cambodia's Second National Forum on Climate Change, 3 October 2011.

*“... Climate change is becoming a constant threat, as drought and flooding have become more severe and frequent... Cambodia had successfully launched the Cambodia Climate Change Alliance to strengthen national institutions.”*

H.E. Hor Namhong, Deputy Prime Minister, at the 66th Session of the General Debate at the United Nations General Assembly, 26 September 2011.

*“Media play a crucial role in helping people to effectively respond to climate change by disseminating timely and accurate information.”*

H.E Dr. Mok Mareth, Senior Minister, Minister of Environment on 7th March 2013, in the opening ceremony of the Media Training on Climate Change

GCCA+ Community <https://europa.eu/capacity4dev/gcca-community>

About GCCA+ [https://ec.europa.eu/international-partnerships/programmes/global-climate-change-alliance-us-gcca\\_en](https://ec.europa.eu/international-partnerships/programmes/global-climate-change-alliance-us-gcca_en)

# Alliance contre le changement climatique au Cambodge - Phase I. Appel à propositions dans le cadre du Fonds fiduciaire du CCCA

**DURÉE** 2009-12-01 à 2014-12-01

**CRIS** DCI-ENV/2009/021-476

**ÉTENDUE GÉOGRAPHIQUE** National

**RÉGION** Asie

**GROUPE DE PAYS** PMA

**PAYS** Cambodge

**BUDGET TOTAL (in mEUR)** 21

**CONTRIBUTION INITIALE DE L'AMCC/AMCC+ (in mEUR)** 8

**FORME D'AIDE** Project

**MODE DE GESTION** Indirect management to international organisations

**DÉLÉGATION DE L'UE** Cambodge

**DOMAINES PRIORITAIRES DE L'AMCC+**



Intégration systématique du changement climatique et de la lutte contre la pauvreté (AMCC+)



Intégration dans les politiques, stratégies et plans (AMCC)



Intégration dans les systèmes de surveillance (AMCC)



Réduction des risques de catastrophe (RRC)

**SECTEURS**



Agriculture et sécurité alimentaire



Réduction des risques de catastrophe



Environnement et ressources naturelles (inclus sylviculture)



### **BONNES PRATIQUES<sup>1</sup>**

- Intégration du changement climatique (dans des secteurs, la planification, le budget, le suivi et l'évaluation)
- Gestion côtière
- Jeunesse

### **OBJECTIFS DU MILLENAIRE POUR LE DEVELOPPEMENT**

- Action climatique

### **PARTENAIRE DE MISE EN OEUVRE**

Programme des Nations Unies pour le développement (PNUD)

### **PARTENAIRE DIRECT AU SEIN DU GOUVERNEMENT**

Ministère de l'Environnement, Département Changement Climatique, Comité National du Changement Climatique

### **VUE D'ENSEMBLE ET PROJECTIONS CLIMATIQUES**

Au Cambodge, les conséquences prévues du changement climatique risquent d'aggraver et d'amplifier les défis de développement, les tensions et les autres problèmes liés à la pauvreté déjà existants. Parmi les exemples de ces impacts, citons une pénurie d'eau plus grave et des inondations plus fréquentes, entraînant l'échec de l'agriculture et des pénuries alimentaires, ainsi qu'une perte accélérée de la biodiversité et le déclin consécutif des services écosystémiques. En outre, le changement climatique aura probablement aussi des répercussions sur la santé, sous la forme d'une incidence accrue du paludisme et de la dengue. Même si le pays dans son ensemble sera touché et devra faire face aux altérations climatiques actuelles et futures, ce sont les populations pauvres et marginalisées, déjà affectées par les crues soudaines et les sécheresses, qui seront les plus touchées. Parmi les pauvres, ce sont les femmes et les enfants qui sont particulièrement vulnérables à la fois à la pauvreté et aux conséquences négatives du changement climatique.

### **CONTEXTE NATIONAL**

L'Alliance cambodgienne pour le changement climatique (CCCA) est une initiative multi-donateurs qui adopte une approche globale et innovante pour faire face au changement climatique au Cambodge. La CCCA vise à créer les conditions favorables nécessaires pour que le Cambodge puisse répondre aux défis et aux opportunités posés par le changement climatique. L'approche se concentre sur le renforcement des capacités et des institutions en ciblant les principales institutions nationales, les autorités infranationales et la société civile. Le CCCA comprend un fonds fiduciaire horizontal multi-donateurs pour le changement climatique, administré par le PNUD, qui fournit des ressources pour le programme et pour les initiatives d'intégration et pour créer un point d'engagement harmonisé pour les donateurs, minimisant ainsi les coûts de transaction pour le gouvernement.

### **OBJECTIF GLOBAL**

L'objectif général vise à ce que les activités liées au changement climatique au Cambodge soient prises en charge par le pays, dirigées et alignées sur les priorités de développement du Cambodge, et qu'elles soient efficacement coordonnées et mises en œuvre.

### **RESULTATS ATTENDUS**

---

<sup>1</sup> Les "bonnes pratiques" sont un système de marquage interne à l'AMCC qui met en évidence la contribution des projets à des sujets spécifiques.

1. Renforcement de capacités à coordonner l'élaboration des politiques nationales, le développement des capacités, les efforts de sensibilisation et de plaidoyer, et à assurer le suivi de la mise en œuvre de la stratégie, de la politique et des plans nationaux en matière de changement climatique.
2. Amélioration de l'accès à des informations, des connaissances et des possibilités d'apprentissage actualisées sur le changement climatique à tous les niveaux.
3. Renforcement de capacités du Comité National pour le Changement Climatique (NCCC) à mobiliser et à gérer efficacement les fonds pour le changement climatique et à préparer un fonds fiduciaire national.
4. Amélioration de la résilience des communautés et des écosystèmes côtiers face au changement climatique grâce à la planification de l'adaptation, à des interventions locales ciblées et à l'apport d'une expérience d'apprentissage pratique en matière de planification de l'adaptation au sein du NCCC/CCD (Coastal Adaptation and Resilience Planning - CARP)
5. Renforcement des capacités des agences du gouvernement royal du Cambodge et des organisations de la société civile pour la mise en œuvre d'initiatives de réponse au changement climatique conformément aux priorités nationales convenues en la matière, de manière indépendante ou en partenariat, grâce à l'accès à de nouvelles ressources financières et techniques.

## RÉSULTATS OBTENUS

(Rapport final 2014)

### Résultat 1 :

Le CCCA a réussi à renforcer le cadre institutionnel, politique et de planification de la réponse au changement climatique au Cambodge. Parmi les principaux résultats :

- Le Plan stratégique sur le changement climatique au Cambodge a été approuvé à l'issue d'un processus exhaustif et participatif.
- Dix ministères de tutelle prioritaires ont adopté leurs plans stratégiques sur le changement climatique (CCSP).
- Un cadre national de suivi et d'évaluation a été établi ; et le cadre juridique du changement climatique a été revu, avec des recommandations pour l'intégration du changement climatique.
- Tous les membres de l'équipe technique sur le changement climatique, les cadres moyens et supérieurs du département en charge des questions climatiques et les membres clés du comité national sur le changement climatique ont bénéficié d'une formation internationale et ont été exposés aux négociations de la Convention-cadre des Nations unies sur les changements climatiques.

### Résultat 2 :

Dans le domaine de la communication et du partage des connaissances, le programme a organisé deux Forums nationaux sur le changement climatique, respectivement en 2011 et 2013. L'événement de 2013 a été présidé par le Premier ministre et s'est concentré sur la discussion des stratégies et des initiatives en cours dans les différents secteurs de la réponse au changement climatique. La plateforme Internet d'information sur le changement climatique a été remaniée pour en améliorer les performances et la convivialité.

### Résultat 3 :

- Un cadre de financement du changement climatique a été conçu et soumis à la Convention-cadre des Nations unies sur les changements climatiques.
- Le secrétariat du fonds fiduciaire a été mis en place avec pour mandat de développer, tester et affiner un ensemble de procédures, sur la base des enseignements tirés des appels à propositions de 2011 et 2012 qui ont attiré plus de 150 candidatures de la part du gouvernement et des organisations de la société civile, et

ont abouti à l'approbation de 19 projets pilotes d'adaptation, couvrant les secteurs clés de la réponse au changement climatique ainsi que des questions transversales telles que le genre ou la décentralisation.

#### **Résultat 4 (CARP - Adaptation côtière et planification de la résilience)**

Un vaste programme pour les zones côtières a également été géré par le secrétariat du fonds fiduciaire et le ministère de l'environnement / unité de coordination côtière. Un soutien a été apporté à l'intégration du changement climatique dans les plans de développement de huit communes côtières pilotes des provinces de Koh Kong et de Sihanoukville, et sept projets de démonstration ont été mis en œuvre, notamment des activités liées à la gestion de l'eau, à l'agriculture, à l'élevage, à la pêche communautaire et à la sensibilisation. Des manuels de formation et des lignes directrices pour l'intégration du changement climatique dans les plans d'investissement/développement des communes ont été produits et diffusés.

#### **Résultat 5 :**

Les projets pilotes ont couvert tous les secteurs clés de la lutte contre le changement climatique. Plus de 19 713 bénéficiaires directs et 17,1 % des ménages des zones cibles ont adopté les techniques de démonstration. 2 443 membres du personnel des administrations locales ont reçu une formation sur le changement climatique (34% de femmes), et 40 133 membres de la communauté ont participé à des formations ou à des événements de sensibilisation (48,5% de femmes ou de filles). 72,4 % de la population des zones cibles ont déclaré avoir perçu une réduction de leur vulnérabilité grâce aux activités d'adaptation.

#### **DÉFIS ET LEÇONS APPRISSES**

Les principaux défis étaient liés aux retards initiaux et aux problèmes de conception au début du projet, qui ont été résolus par le conseil d'appui au programme, y compris la révision des dispositions en matière de personnel et de gestion. Le transfert complet de la CCCA vers un fonds national a été reporté, le cadre de financement de la lutte contre le changement climatique recommandant une approche plus progressive, avec un renforcement des fonctions de coordination du gouvernement, un soutien à l'accès direct aux fonds climatiques multilatéraux et un soutien budgétaire direct comme objectif dans un délai de 10 ans.

#### **CITATIONS**

*"Le Cambodge doit se préparer à exister dans le cadre du scénario de changement climatique. Pour cela, nous devons formuler une nouvelle politique et ajuster notre stratégie et nos pratiques dans tous les aspects socio-économiques pour assurer un développement durable dans le contexte du changement climatique."*

S.E. Dr Mok Mareth, ministre principal et ministre de l'environnement, lors de la séance d'ouverture du deuxième forum national du Cambodge sur le changement climatique, le 3 octobre 2011.

*"... Le changement climatique devient une menace constante, les sécheresses et les inondations étant devenues plus graves et plus fréquentes.... Le Cambodge avait lancé avec succès l'Alliance pour le changement climatique au Cambodge afin de renforcer les institutions nationales."*

S.E. Hor Namhong, vice-premier ministre, lors de la 66e session du débat général à l'Assemblée générale des Nations unies, 26 septembre 2011.

*"Les médias jouent un rôle crucial pour aider les gens à réagir efficacement au changement climatique en diffusant des informations précises et opportunes."*

S.E. Dr. Mok Mareth, ministre principal, ministre de l'Environnement le 7 mars 2013, lors de la cérémonie d'ouverture de la formation des médias sur le changement climatique.

AMCC+ Community <https://europa.eu/capacity4dev/gcca-community>

A propos de l'AMCC+ [https://ec.europa.eu/international-partnerships/programmes/global-climate-change-alliance-plus-gcca\\_en](https://ec.europa.eu/international-partnerships/programmes/global-climate-change-alliance-plus-gcca_en)